
mét felébredt Szeged vezetőiben az egye-
temért nagy áldozatokra is kész ha j landó-
ság. Egyetemi célokra többek közt egy ú j 
600 ágyas kórház építését, a régi városi 
közkórház és az ' ál lami szemkórház kor-
szerűsítését, beépítendő területek átenge-
dését, va lamint a m á r akkor híres könyv-
tárát , a Somogyi Könyvtára t a ján lo t ta fel 
Szeged. Mindezeken felül pedig 6 millió 
koronát . Az erőviszonyok azonban váro-
sunk helyett Pozsonynak, később pedig 
Debrecennek kedveztek. 

Jogelődünk, 
a Kolozsvári Orvosi Kar 
létrejöttéről 

Az első világháború következmenyei 
folytán a volt kolozsvári Ferenc József Tu-
dományegyetem Szegedre kerül t . így le t t , 
egyetemünk közvetlen jogi e lődje a Kolozs-
vár i Tudományegyetem Orvostudományi 
Kara . A Kolozsvári Egyetemet az 1872. évi 
XIX. tc-kel Trefor t Ágoston akkori kul -
tuszminiszter alapí tot ta és csak 4 évvel ké-
sőbb, 1876-ban veszi fel a Ferenc József 
nevet. Kolozsvár közönsége elég közömbö-
sen fogadta az egyetemet és maga az a la -
pí tó miniszter, Trefor t Ágoston sem bízott 
az egyetem jövőjében, s ezért nem is te t t 
érte — legalább eleinte — s e m m i t Ügy 
látszik, sokallotta egyszerre ké t egyetem 
létesí tését ugyanis akko r volt soron a zág-
rábi egyetem alapítása is, amelyet az tán 
1873-ban ava t tak fel. A kolozsvári egye-
temnek igen sokáig nagy nehézségekkel 
kellett küzdenie, mivel eleinte a küzdelem 
eredményét biztosító egységes szelleme 
sem volt meg. Első rektora Berde Aron hir -
det te is, hogy az egyetemet n e m a néma 
falak, hanem tanára inak szelleme a lap í t ja 
meg. Vigasztalásul szólt akkor ez az ige 
azért, mer t az egyetemnek n e m voltak ak-
kor még falai és nem lettek később sem 
soká ig Az elégedetlenség szelleme kezdte 

á thatni arz egyetem tanára i t és ez vezetett 
olyan kétségbeesett lépésre, amelyet 1878-
ban Fleischer Antal , a közegészségtan t a -
nára te t t meg, amikor segédeszközeinek 
tökéletes hiánya mia t t öngyilkossá l e t t Va-
lósággal m á r t í r j a volt ő az egyetemnek, s 
tette, úgy tűnik hatot t is. Ez az elkesere-
dett lépés b í rhat ta reá Tre for t minisztert, 
hogy komolyan kezd je venni a kolozsvári 
egyetemet. 

A százötven éves kolozsvári 
Karolina Kórház 

Ami a Kolozsvári Orvostudományi K a r t 
illeti, az elméleti intézeteivel és kl inikái-
nak nagy részével a Mikó utca és a Tre for t 
utca ál tal közrefogott területen, pavilon-
rendszerben nyer t elhelyezést. Az egyetem 
klinikái az e helyen m á r működő Karol ina 
Kórház épületeiben nyer tek te lep í tés t Csu-
pán a gyermek klinika, a föl-orr-gége kli-
nika és a fogászati kl inika n e m fér tek el 
e helyen és a várc« más részén települtek. 
Az egyetem és a volt Karol ina Kórház vi-
szonyát illetően érdekes helyzet adódott . 
A Karol ina Kórház az Orvostudományi 
karon belül csaknem önálló egységként mű-
ködött, kt)lön igazgatóval. A Karol ina Kór-
ház legutolsó igázgatója Engel Károly 
rendkívüli t a n á r volt. A Karol ina Kórhá-
zat egyébként 1818-ban I. Ferenc császár 
alapította, s azt a császárnőről. Karol ina 
Agusztlnáról nevezték el Karol ina Kórház-
nak. Ezek szerint egyetemünk igazi őse a 
kolozsvári Karol ina Kórház, s i lyenformán 
végülls pontosan másfél százados múltra 
tek in the tünk vissza 

A Kolozsvári Orvosi Kar 
szervezete 1909-ben 

Az első személyi adatok 1909-ből ál lnak 
rendelkezésre. Ezek szerint a belgyógyá-

szati kl inika akkor i igazgatója Purjesz 
Zsigmond; e lődje : Machik Béla, Szabó Jó -
zsef és Szőts József. Utóda még Kolozsvá-
ron id. Jancsó Miklós. Szülészeti és nőgyó-
gyászati kl inika igazgatója: Szabó Dénes, 
e lődje Maisner János, utóda ugyancsak 
még Kolozsváron Kubinyi Pál . A z ideg-el-
me klinika t aná r a Lechner Károly, u tóda: 
még Kolozsváron Szabó József. A gyermek 
klinika igazgatója Genertich Gusztáv. Bőr-
gyógyászati kl inika igazgatója Marschalkó 
Tamás, e lődje Géber Eduárd , utóda még 
Kolozsváron Veress Ferenc. A szemészeti 
klinika igazgatója id. Imre József, e lődjei : 
Hoór Károly, Szilágyi Ete és Schulek Vil-
mos. 

Az anatómiai intézet igazgatója Davida 
Leó. Az élet tani intézet igazgatója Ud-
ránszky László, m a j d Budapes t re kerülése 
után, 1913-tól Veress Elemér. A kórbonc-
tani intézet igazgatója Budai Kálmán. Az 
ál talános kór tan igazgatója Löte József, 
elődjei Tóth Lajos, Bókai András és Ajtai 
Sándor. A gyógyszertani intézet igazgatója 
Lőte József (ő ezek szerint két tanszéket 
vezetett), m a j d ezen a tanszéken utóda 
még Kolozsváron Issekutz Béla. A köz-
egészségtani intézet igazgatója Rigler 
Gusztáv, előde fodor József. Orvosegyete-
mi intézet igazgatója Reinbold Béla. Tör-
vényszéki Orvostani Intézet igazgatója Ke-
nyeres Balázs. A sebészeti k l inika Igazga-
tó ja Makara Lajos, e lődje Barandt József, 
utóda még Kolozsváron Hevesi Imre, illet-
ve Vidakovits Kamill. A fül l-orr-gége kli-
n ika és a fogászati kl inika szervezetileg a 
sebészeti kl inikához ta r tozo t t Tehá t a Ko-
lozsvári Orvostudományi K a r 15 tanszékkel 
működött . A kolozsvári egyetem külön 
szövettani intézettel nem rendelkezett , a 
szövettant az orvostanhallgatók számára is 
a természet tudományi ka r kötelékébe t a r -
tozó a neurofibri l lar is t an és a continultás 
elméletével vi lághírnévre szert te t t Apáthy 
Is tván ad ta elő. 

(Folytatást lapunk következő számában 
közöljük.) 

A Szegedi 
Orvostudományi 
Egyetem 
története 
Irtá: dr. Nagy István docens . 

Egyetemünk történetének megírá-
sához az alább következő történeti 
személyi és dologi adatokat történeti 
munkákból, évkönyvekből, tanren-
dekből — és minthogy 38 éve dol-
gozom egyetemünkön — részben em-
lékezetéből merítettem. Amennyiben 
tévednék valamiben, azt szívesked-
jenek az emberi tévedés lehetőségé-
nek rovására írni; érte előre is el-
nézést kérek. 

Szeged városának felsőoktatási intézmény 
létrehozására i rányuló első törekvései a 
18—19. század forduló já ra esnek. Ez az 
igyekezet kezdetben egy a piar is ták gim-
náziumában működő filozófiai tanfo lya-
mot eredményezett . Anyagi a lapja iban kö-
zépiskolás módszereivel és a ránylag kis-
létszámú hallgatóságával azonban e t a n -
folyamból igazi főiskola n e m v á l h a t o t t 

A 19. század első felében a város tanácsa 
kérte, hogy a pozsonyi jogakadémiát he-
lyezzék Szegedre. Ez a kívánság nem te l je -
sült. Később a költségek vál lalásával ilyen 
akadémia létesítését kér te a város. Ezt a 
szándékot is mel lőz ték s több min t 50 
évig várn i kel let t egy ú j a b b alkalomra. 

A múl t század utolsó ha rmadában vető-
döt t fe l egy harmadik , m a j d negyedik m a -
gyar egyetem a lapí tásának gondolata, s is-

Egy 
félig-gondolt 
vitaindítóhoz 
Hozzászólás Koch József 
cikkéhez 

MINDENNEL, amit IJÁch József le-
írt, egyetértek, m é g * ehhez a címhez 
kell fo lyamadnom: rt»m elég látni , fe l -
vázolni egy problémait azt ki is kell 
fej teni , végig kell vezetni, n e m lehet 
félúton megállni. Dsy érzem, a p rob-
léma ot t kezdőd ik ahol ő abbahagy ta : 
„Ezek a problémák egy sor további 
kérdést ve tnek föl, például elegendő-e 
önmagában az egyetemi okta tás mo-
dernizálása, az oktatási körülmények 
javítása, vagy mi t és mennyiben te-
he tünk ml magunk, jövendő pedagógu-
sok azért , hogy megfe le l jünk ennek a 
szép és nehéz feladatnak. ' ' 

Valóban igaz, hogy az ismeretanyag 
az utóbbi évt izedekben rohamosan 
megnőtt , s ennek gyorsasága csak to-
vább fokozódik az elkövetkezendő 
években, évtizedekben, igaz az is, 
hogy okta tásunk s t r u k t ú r á j á n a k á t 
kell a lakulnia, a t aná rnak „ismeretköz-
vetítőből" „ér tékteremtővé" kel l vál-
nia, de — véleményem szerint — n e -
künk, jövendő pedagógusoknak ez csu-
pán a kérdés egyik oldala, a másik 
az, hogyan is készülünk erre, s mit is 
kapunk ehhez a „szép és nehéz fe l -
adathoz", a k á r az egyetemem, aká r a 
szakfolyóiratokban. De mielőtt e r re r á -
t é r n é k nézzük meg az obejkt íve adot t 
dolgokat. Ezeknek egyik oldala 
az, amirő l Koch József í r : a 
kényszerítő körülmény, hogy okta tá-

. suruk s t ruk tú rá j án , ha kell a k á r a mi 
nemzedékünk, miné l e lőbb változtas-
sunk, m e r t szocialista fe j lődésünk ezt 
követeli meg. A másik oldala az, ami 
jelenleg — és valószínűleg még elég 
sokáig — k i n t az „Életben" fogad 
m i n k e t s i t t most nem állásgondokról, 
anyagi gondokról, a pedagógus tá rsa-
dalmi megbecsüléséről akarok írni. A 
napokban je lent meg a Népszabadság-
ban egy c ikksorozat mely művel tsé-
günket számokban vázolja fel, ebből 
idézek néhány sor t : „Amíg a tanulók 
száma több min t a hétszeresére, ad -
dig a tanerőké alig több min t a há-
romszorosára. a t an te rmeké pedig csak 
valamivel több mint a duplájára n ő t t " 
(Szenes Sándor : Műveltségünk szá-
mokban. Népszabadság, 1969. f eb ruá r 
26—28. — Az idézett adatok csak a 
középiskolákra vonatkoznak, az á l ta-
lános iskolákban sem jobb a helyzet.) 
Természetesen tudom, hogy ezek az 
eredmények így is nagy anyagi á ldo-
zatot jelentenek á l lamunknak , de 
ugyanakkor rávi lágí tanak középiskolá-
ink alacsony ha tás fokának az oká ra : a 
tananyag, az ismeretanyag m e g n ő t t a 
körülmények viszont romlottak, az 
osztálylétszámok megnőttek, a t aná -
roknak sokkal több tanulóval kell 
foglalkozni, az ismeretanyag növekedé-
sével nem nőt t a tanórák száma, sőt 
némelyik tantárgyból még csökkent is. 

Ezek, azt hiszem, olyan objekt ív 
feltételek, amivel minden tanár je lö l t -
nek számolnia kell. Hogyan kerülnek 
ezek a dolgok kapcsolatba a szellemi 
tőkénkről kibontakozott v i tával? Nem 
véletlen, hogy most, gazdasági refor-
munk. az „ú j mechanizmus" bevezetése 
u tán kerülj, nap i r endre ez a ké rdcs j 

az ú) s t ruk tú ra beindulása — a sike-
res esztendő ellenére, sőt, éppen azért 
— felfedte, hogy szellemi tőkénk 
mennyire „elkényesedett", mi lyen sok 
az emberek passzív tudása, ami t v a n 
aki fel tudot t szabadítani, van aki 
nem. Mindezek a kérdések felvetik az 
oktatás ha tás fokának kérdését , s eh-
hez — a módszertani kérdések mellet t 
— ezek a dolgok is hozzátartoznak, s 
m o s t hogy fokozatosan szüntet i meg 
á l lamunk különböző szolgáltatások do-
t á l á s á t úgy érzem joggal vetődik fel a 
kérdés: több ju t -e az oktatásra , az is-
kolák építésére, több t aná r a lka lmazá-
sára, a ku l túra ilyen mindennapi , de a 
szocializmus fej lődése szempont jából 
létfontosságú dolgaira? 

AZ OKTATAS módszertani kérdései-
ről is szólnék i t t pá r monda t erejéig. 
Ügy érzem, az olyan „reformálgatás" , 
ami valamilyen felszíni jelenséget vesz 
célba, és régi sémák helyet t ú j a b b sé-
m á k a t vezet be, nem megy a dolgok 
mélyére. Sa j á t tanulói és néhány órás 
„tanári'* tapasztalatomból tudom, hogy 
a „sablonos vegyes t ípusú óra" is lehet 
rendkívül magas hatásfokú, s a „leg-
modernebb megbeszélő t ípus" is lehet 
nagyon alacsony szellemi színvonalú. 
Ezek a dolgok egyelőre nagyon függ-
nek a t aná r egyéniségétől. I t t ta lán 

csak az oktatógépek bevezetése és a 
programozott okta tás e l ter jedése fog 
igazán for radalmi változást hozni. Ad-
dig sokkal nagyobb súlyt kell fekte t -
n ü n k ar ra , hogy t anára ink legyenek 
igényesek és lelkiismeretesek, s azt 
hiszem, ez a ké t tényező magáva l 
hozza a tananyag megkövetel te mód-
szereket is, s az lehet „sablonos vegyes 
t ípusú" is vagy „megbeszélő". Ugyan-
ez vonatkozik a számonkérésre is. Ha 
a t a n á r emberi kapcsolatban van a 
taní tványaival , akkor a k á r fe le l t e t 
szómonkér vagy ellenőriz, a k á r az óra 
elején, közepén, végén, n e m fog ideg-
össezroppanást előidézni. 

E Z A I , gondolataim végére ér tem, 
ta lán s ikerül t felvázolni egy olyan ol-
dalá t a „szellemi tőke" komoly, e l -
gondolkoztató kérdéseinek, amely a 
jövendő pedagógusok szempontjából 
fontos. 

KOMLÖSST ÁKOS 

Szegedi 
hallgatók 
Jugoszláviából 

Az utóbbi időben a szokottnál több 
külföldi diók tanu l Szegeden. Létszá-
m u k amia t t emelkedett , hogy igen sok 
önköltséges jugoszláv hal lgató fo ly ta t ja 
itt egyetemi t a n u l m á n y a i t Lehetővé te-
szi ezt a közelmúltban a két ország kö-
zött megkötött egyezmény, amelynek 
ér telmében a Magyarországon szerzett 
diplomákat Jugoszláviában is el isme-
rik, és v iszont 

Milyen okok hoztak bennünket éppen 
Szegedre? A felelet egyénenként vál-
tozó. 

V. Péter, aki Csantavérről jött, így 
beszélt erről a kérdésről: 

— Még középiskolás koromban egy-
szer Bécsben já r tunk . Utunk Szegeden 
vit t keresztül. Sajnos csak egy órát töl-
töt tünk a városban, de nekem ennyi idő 
a la t t is nagyon megtetszett. Elhatároz-
tam, ha módomban lesz, i t t fogok egye-
t emre járni . 

A szabadkai K. Sándor : 
— Tula jdonképpen még nem döntöt-

tem végleg, hogy hová szeretnék egye-
temre jelentkezni. Volt még időm, 
ugyanis ná lunk ősszel vannak a felvé-
teli vizsgák. Megtudtam, hogy Szeged-
re is lehet jelentkezni, mégpedig nagyon 
kedvező feltételekkel. Mivel i t t a fe l -
vételi vizsgák jóval korábban vannak, 
sikertelen próbálkozás esetén Jugoszlá-
viában még mindig je lentkezhet tem 
volna egyetemre. Ezért gondoltam, meg-
próbálom. 

Sz. I lonát rokonai bíztat ták. „Jobb 
lesz, ha itt leszel. Magyarul hal lgatha-
tod az előadásokat, csak könnyebb így." 
Sikerült is meggyőzni. 

B. Erzsébet Zentárói nem ide aka r t 
jelentkezni, de . . . 

— Eredetileg Zágrábba aka r t am men-
ni, szintén orvostanhallgatónak. De túl -
ságosan messze kerül tem volna hazul-
ról. Emellett, bá r szerbül tudok, de a 
horvát nyelvvel már meggyűlt volna a 
bajom. Szeged pedig közel van, szinte a 
szemszédban. Akár minden héten haza-
mehetek. 

Én magam főleg a nyelvi nehézségek-
től féltem, ezért jöt tem ide. De nem 
volt könnyű az ú t Érettségi u tán a je-

lentkezéssel m á r elkéstem, ugyanis mi 
később érettségizünk. Így vá r t am egy 
é v e t Azután ú j r a jelentkeztem, és fel-
vettek. 

Ha nem is könnyen, de e l ju to t tunk 
ide, a szegedi egyetemre. Hogy milyen? 
Nehéz, de ennek csak örülhetünk. Hi-
szen végsosoron valamennyien tanulni 
jö t tünk ide. A t ö b b e t a iobbat aka r juk . 
A ké t n é p igaz b a r á t s á g á t Persze ez 
nemcsak r a j t u n k m ú l i k 

Tanulmánya ink befejeztével mindany-
nyian vissza a k a r u n k térni Bácskába, 
Zentára, Csantavérre, Adára, Szabad-
kára , Témerinbe, Oda, ahonnan e l jö t -
tünk Szegedre tanulni . 

KÖSPAL LAJOS 

Új félév 
az Egyetemi Klubban 

A JATE K ESZ-klubjában a II. fél-
évi munka nagyobbrészt az eddigiek-
hez hasonlóan folyik tovább. A m á r 
kia lakul t körök egy kivételével ezután 
is működni f o g n a k A bélyeggyűjtés, a 

•könyűzene és a magnetofon, va lamint 
a komoly zene i rán t érdeklődőknek 
m ó d j u k b a n á l l csatlakozni a megfelelő 
kör munkájához . Ugyancsak szívesen 
Vár ú j tagokat az UNESCO-kör. A 
szalontánc foglalkozásokat a megfelelő 
igények h í j án meg kellet t szűntetni . 

A k lub m u n k á j á b a n sokat fog segí-
teni az Egyetemi Színpad is. Felolva-
sóestekkel színesítik m a j d a progra-
mot. Mintegy három-négy előadást ter-
veztek e r r e a félévre. A klubbél i fel-
olvasóestek ket tős igényt k ívánnak ki-
elégíteni. Olyan darabokat tűznek m a j d 
műsorra , melyek színpadtechnikailag a 
jelen körülmények között máshogyan 
nem oldhatók meg, vagy jellegük mi-
a t t (pl. abszurd dráma) csak kis kö-
zönségigénnyel lehet számolni. Emel-
lett i t t nyílik m a j d lehetőség a r ra , 
hogy az ambiciózus f iatal rendező- és 
színészjelöltek bemutatkozhassanak a 
közönségnek. 

A képzőművészetek I ránt érdeklődők 
igényeinek is szeretnénk eleget tenni. 
A debreceni Kossuth Lajos Tudomány-
egyetem képzőművészjeti körének kol-
lekciójára számítanak. Fotókiállításo-
ka t is lá tha tnak az érdeklődők. 

A szombati és vasárnapi program: 
tánc, a pénteki szünnapot pedig to-
vábbra is az évfolyamostek megtar tá-
sára biztosítják. 

A k lub természetesen minden hal l -
gató előtt nyi tva áll. Az ismertetet t 
programot Is szívesen bővítik, alakí t-
ják, ha a r ra megfelelő igény és é rdek-
lődés mutatkozik. 

Ünnepi ülés 
az orvosegyetemen 

Március 27-én. csütörtökön, délelőtt 
11 órakor ünnepi közgyűlést rendez a 
József Attila Tudományegyetem a Du-
gonics téri központi épület au lá jában . 
Az ünnepi közgyűlésen az egyetem ta-
nácsa a József Atti la Tudományegye-
tem díszdoktorává a v a t j a dr. I l ja Sza-
vics Galkint, a Moszkvai Állami Lo-
monoszov Egyetem Ü j - és Legú jabb 
kori Történeti Tanszékének professzo-
r á t 


